

## FROM THE EMPRESS TO THE AMBASSADOR: THE “SPANISH FACTION” AND THE LABYRINTHS OF THE IMPERIAL COURT OF PRAGUE, 1575-1585\*

Por Rubén González Cuerva  
(German Historical Institute in Rome -IULCE)

### ABSTRACT

Since Charles V's abdication in 1556, the House of Austria was divided into two branches. Philip II of Spain intended to create around his relatives in the Holy Empire a group of courtiers and counsellors linked to the Spanish monarchy through ties of loyalty and service. That “Spanish Faction” needed a prestigious patron to act as a broker. Empress Mary of Austria, sister of Philip II, wife of Maximilian II and mother of Rudolf II played the role of mediator. When she decided to return to Spain in 1581, her absence meant a cataclysm for the Spanish network in the Empire. The new ambassador, Guillén de San Clemente, introduced a significant change: since then, ambassadors enjoyed greater authority and autonomy to win and reward courtiers for serving to the Spanish King, but the limitations linked to ambassadors' lower rank led to significant consequences in the management of affairs.

KEYWORDS: Philip II, Mary of Austria, Rudolf II, House of Austria, Guillén de San Clemente

### DE LA EMPERATRIZ AL EMBAJADOR: LA “FACCIÓN ESPAÑOLA” Y LOS LABERINTOS DE LA CORTE IMPERIAL EN PRAGA, 1575-1585

### RESUMEN

Desde la abdicación de Carlos V en 1556, la Casa de Austria se dividió en dos ramas. Felipe II se esforzó en conformar en torno a sus parientes en el Imperio un grupo de cortesanos y consejeros que mantuviera vínculos de lealtad y servicio con la Monarquía hispana. Esta “facción española” precisaba de una cabeza de alcurnia que pudiera ejercer eficazmente como mediadora. Tal persona fue la emperatriz María de Austria, hermana de Felipe II, esposa de Maximiliano II y madre

\* Abbreviations: AGS (Archivo General de Simancas); ASMo (Archivio di Stato di Modena); BL (British Library); CODOIN (*Colección de documentos inéditos para la Historia de España*, Madrid, 1842–1895, 113 vols); E (Estado); HHStA (Haus-, Hof- und Staatsarchiv, Vienna); NBD (*Nuntiaturberichte aus Deutschland*, 1892-2013, 42 vols); SDK (Spanien-Diplomatische Korrespondenz). This article was written thanks to the FP7-MC-IEF 328536.

de Rodolfo II. Cuando en 1581 ella abandonó el Imperio para retirarse a España, su ausencia significó un cataclismo para la red española. El nuevo embajador, Guillén de San Clemente, marcó un sustancial cambio a embajadores con mucha iniciativa y margen de discrecionalidad para ganar voluntades. A la vez, las limitaciones asociadas a su rango llevaron a un nuevo estilo de negociación.

**PALABRAS CLAVE:** Felipe II, María de Austria, Rodolfo II, Casa de Austria, Guillén de San Clemente